
Stanovisko farní rady k ukončení její činnosti

Milí farníci,
dovolte, abychom Vám napsali pár slov a ohlédli se trochu zpět do minulosti naší 

farnosti. Nepřísluší nám soudit, zda působení farní rady v naší farnosti bylo přínosem nebo ne. 
Chtěli bychom Vám jen přiblížit, proč v roce 2008 vznikla a co bylo jejím úkolem.

Vznik a zánik farní rady
Stanovy Ostravsko-opavské diecéze  jasně určují  práva a povinnosti farní rady. Tímto 

jsme se celé čtyři roky řídili a snažili se našemu duchovnímu správci pomoci v různých 
činnostech týkajících se chodu farnosti ke cti a chvále Boží. Kánon č.1 §2 stanov pastorační 
neboli farní rady uvádí: „Pastorační rada farnosti je společenstvím aktivních farníků, kterým 
leží na srdci dobro farnosti. Jejím úkolem je pomáhat kněžím v pastorační práci tím, že se 
snaží vytvářet hezké vztahy mezi věřícími, pomáhá pod vedením kněze s pastoračními 
aktivitami a zvláště na sebe vezme starost o provádění oprav a údržbu objektů farnosti tak, 
aby se kněz co nejvíce mohl věnovat duchovní práci.“ Více o pastorační radě si můžete 
přečíst na internetových stránkách http://spcp.prf.cuni.cz/dokument/farradol.htm. Farní rada 
nemá žádný mandát ani dobu trvání. Vše je založeno na svobodě a rozhodnutí duchovního 
správce farnosti. Tak tomu bylo i v naší farnosti. Nedošlo k žádnému nedorozumění nebo 
porušení stanov. Pouze došlo ke svobodnému rozhodnutí našeho duchovního správce ukončit 
v naší farnosti činnost farní rady. Přestože jsme byli všichni překvapeni, toto rozhodnutí jsme 
přijali a respektujeme ho.

Poděkování za pomoc
Chceme poděkovat Vám, všem farníkům, kteří jste nám projevili důvěru a podpořili 

jste nás v našem působení ve farnosti. Také chceme poděkovat za pomoc všem členům 
jednotlivých společenství, organizací a skupin, které jsme mohli ve farní radě zastupovat 
(např. jednota Orel, divadelní spolek Pod věží, velký sbor, dětská schola, živý růženec, 
modlitby matek, ekonomická rada, skauti, aj.). Poděkování patří i našemu duchovnímu 
správci, že nám umožnil podílet se na rozvoji naší farní rodiny.

Naše první cíle
Kromě duchovních aktivit se farní rada musela zabývat i jinými důležitými činnostmi. 

Podle informací duchovního správce stačily finance před rokem 2008 sotva na provoz kostela 
a na potřebné opravy již nebylo dostatek finančních prostředků. Proto prvním úkolem farní 
rady bylo vyřešit, jak toto změnit. Především bylo třeba změnit způsob vybírání finančních 
darů od farníků a dále snažit se získat finanční prostředky na opravy hlavně pomocí dotací, 
které by snížily výdaje z farní pokladny. Dalším důležitým krokem bylo dát do pořádku 
majetkoprávní záležitosti včetně uzavření nájemních smluv u pozemků, které byly využívány 
jinými subjekty a v neposlední řadě se farní rada zabývala výměnnou pozemků s městem 
Štramberk a zajištěním dopravní obslužnosti ke kostelu a k faře. 

Co se nám podařilo uskutečnit
 směna pozemků s městem Štramberk za účelem získání prostranství před kostelem, 

před farou a k převodu hradeb do vlastnictví města Štramberk
 oprava a vyklízení farních prostor na faře, zřízení důstojných prostorů pro návštěvy, 

např. otce biskupa s možností jej pohostit v prostorách fary
 nátěr oken na faře a výměna vchodových dveří fary
 dokončení výměny a rozdělení pozemku vedle kostela s manžely Vaccovými
 zřízení nájemních smluv na zemědělské pozemky na Libotíně
 dokončení odprodeje pozemku manželům Jeřábkovým vedle fary 
 řešení nájemní smlouvy pozemku u farní zahrady s panem Hoffmanem

https://email.seznam.cz/redir?hashId=1870069923&to=http%3A%2F%2Fspcp.prf.cuni.cz%2Fdokument%2Ffarradol.htm


 oprava skautské klubovny, zřízení sociálního zařízení na faře pro potřeby zajištění akcí 
naší farní rodiny

 úprava půdních prostor na faře pro divadelní spolek Pod věží
 oprava ciferníku a nátěr Staré věže (80 000 Kč)
 oprava a nátěr věže farního kostela, která je poškozená a je potřeba v blízké době 

vyřešit výměnu střešní krytiny (180 000 Kč)
 zřízení elektronického zabezpečovacího systému a výměna vstupních kovaných mříží 

(260 000 Kč)
 výměna dveří bočního vstupu do kostela, vstupu do sakristie a nad ní (100 000 Kč)
 oprava soch v průčelí farního kostela, které byly již v havarijním stavu (500 000 Kč)

Šetřili jsme, zařizovali dotace
U všech výše uvedených oprav kromě oprav fary, se farnost podílela maximálně 10 % 

celkových nákladů, zbytek byl uhrazen ze státních dotací. U akce oprav soch v průčelí farního 
kostela byla na práce restaurátora přidělena dotace dokonce 100 % a na technické zajištění 
opravy soch se farnost podílela opět jen 10 % z celkových nákladů.

Jedna z největších a nejsložitějších oprav byla celková generální oprava kostela 
sv. Kateřiny. Byla to zdlouhavá a náročná oprava, která se připravovala od samotného vzniku 
farní rady, tedy od roku 2008. Věříme, že se stal zázrak. Takto lze chápat toto velké Boží dílo, 
které si vyžádalo dle dostupných informací 5 168 687 Kč. I na tuto opravu se nám podařilo 
získat dotace. Podíl farnosti měl být pouze 7,5 % z celkových nákladů. Dotace EU činila 
4 395 849 Kč. Finanční spoluúčast farnosti se povedlo zajistit pomocí následujících darů. 
Město Štramberk 100 000 Kč, obec Závišice 40 000 Kč, RWE Transgas  350 000 Kč, ze 
sbírek, darů a výtěžků z koncertů určených výhradně na kostel sv. Kateřiny 209 747 Kč.
Z účtu farnosti jsme doplatili pouhých 73 091 Kč. Díky Bohu a Vás všech se dílo podařilo
a je hodnoceno velmi pozitivně ze všech směrů.

Farní společenství
Uvědomili jsme si, že farnost není jen o práci a shánění financí, ale hlavně jde 

o společenství lidí. Proto jsme mimo jiné zorganizovali v amfiteátru farní dny pro nás 
všechny. V roce 2010 u příležitosti padesáti let kněžství našeho pana faráře a o dva roky 
později u příležitosti jeho sedmdesátých pátých narozenin. Poslední naší společnou akcí bylo 
slavnostní otevření kostela sv. Kateřiny, kde jsme byli pochválení osobně otcem biskupem.
 
Slovo závěrem

Farní rada je sice rozpuštěna, ale chtěli bychom Vás všechny vyzvat a požádat o další 
spolupráci v započatém díle ve farnosti. Na příští rok jsou nezávazně připraveny žádosti na 
dotace a opravu hlavních vstupních dveří farního kostela, na opravu litinového kříže před 
farním kostelem, na opravu sochy sv. Jana Nepomuckého v zahradě manželů Davidových na 
Kopci a na opravu vitráží oken farního kostela.

Jednou z velkých akcí je příprava projektu na opravu farního kostela týkající se 
střechy věže, střechy lodi a opadávající fasády. Tyto opravy nejprve vyžadují kvalitní 
přípravu. S opravami se nezačne, pokud nebudeme připraveni i po finanční stránce. Tímto 
Vás prosíme o další podporu a spolupráci k zachování dědictví naších otců. Ještě jednou 
upřímné Pán Bůh zaplať Vám všem.

Ve Štramberku dne 20. října 2012

Michal Dostál, Ing. Jan David, Mgr. Pavla Jurková, Mgr. Petr Buzek, Eva Davidová, 
Josef Marek, Jiří Juračák, Petr David, Pavel Hykel, Dominik David


